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SLOIA RP, Katowice, dnia 02.10.2024 r. 

PROTOKÓŁ Nr 28/10/2024 

z posiedzenia Rady SLOIA RP VI kadencji 2022-2026 

W dniu 02.10.2024 r. odbyło się kolejne planowe posiedzenie Rady Śląskiej Okręgowej Izby 
Architektów RP. Spotkanie rozpoczęto przy udziale 6 członków Rady obecnych w siedzibie SLOIA RP 
(PŚ, AW, HP, DF, AL, RL) i 2 członków uczestniczących w spotkaniu za pośrednictwem platformy 
spotkań online (MPi, TW) w godzinie jej rozpoczęcia. Posiedzenie posiada quorum, a Rada SLOIA RP 
jest w stanie podejmować uchwały. 

(łącznie w głosowaniu bierze udział 8 członków Rady) 

1. Przewodniczący Piotr Średniawa [PS] przywitał zebranych i przystąpił do przyjęcia porządku 
obrad: 
w głosowaniu: za - 8, przeciw - 0, wstrzymujących się - 0 - przyjęto porządek 

2. Przystąpiono do przyjęcia protokołu poprzedniego posiedzenia Rady (nr 27/09/2024 z dnia 
02.09.2024 r.): 
w głosowaniu: za - 7, przeciw - 0, wstrzymujących się - 1 - przyjęto protokół 

- [MPi] zawnioskowała o protokołowanie spotkań w bardziej rozbudowanej formie, np. 
odnotowywanie istotnych tematów poruszanych w dyskusjach oraz treść zajmowanych 
stanowisk, dla zapewnienia wyczerpującej informacji i transparentności działań rady, 

- wskazała, że brak szczegółowej informacji rodzi wątpliwości co do oceny pracy organu – 
przykładowo ma to obecnie miejsce w przypadku KRIA, która po 22 latach zaprzestała 
przesyłania protokołów, a uchwały publikuje ze znacznym opóźnieniem, co sprawia, że 
szeregowy członek Izby nie wie co się dzieje, bądź jakim wewnętrznym regulacjom ma się 
podporządkować, a delegat na Zjazd Krajowy nie może na bieżąco pozyskać wiedzy w zakresie 
działalności organu krajowego, której oceny dokonuje w imieniu OIA na krajowym zjeździe.  

- zaapelowała o publikację przyjętych przez radę protokołów z posiedzeń i uchwał SLOIA RP na 
stronie www i BIP okręgu bez zbędnej zwłoki; 

- [PS, AL] wniosek uwzględniony zostanie w protokołach z kolejnych spotkań, a także 
zwiększony  zostanie nadzór nad aktualizacją danych. 

3. [PS] Sprawy członkowskie - głosowanie uchwał: 

a) wpis na listę członków na wniosek: 
W/40/10-2024 za - 8, przeciw - 0, wstrzymujących się – 0 
W/41/10-2024 za - 8, przeciw - 0, wstrzymujących się – 0 
W/42/10-2024 za - 8, przeciw - 0, wstrzymujących się – 0 
W/43/10-2024 za - 8, przeciw - 0, wstrzymujących się – 0 

b) zawieszenie w prawach członka na wniosek: 
ZW/29/10-2024 za - 8 przeciw - 0, wstrzymujących się – 0 

c) skreślenie z urzędu: 
SU/7/10-2024 za - 8, przeciw - 0, wstrzymujących się – 0 
SU/8/10-2024 za - 8, przeciw - 0, wstrzymujących się – 0 
SU/9/10-2024 za - 8, przeciw - 0, wstrzymujących się – 0 
SU/10/10-2024 za - 8, przeciw - 0, wstrzymujących się – 0 
SU/11/10-2024 za - 8, przeciw - 0, wstrzymujących się – 0 
SU/12/10-2024 za - 8, przeciw - 0, wstrzymujących się – 0 
 
Podsumowanie uchwał ws wpisu na listę członków (4) w stosunku do uchwał o zawieszeniu lub 
skreśleniu z listy (7), po raz kolejny wskazuje tendencję regresu liczby członków SLOIA RP.  

4. [PS] Sprawy bieżące: 

- zaproszenie na inaugurację roku akademickiego na WA Politechniki Śląskiej (11.10.2024 r.) - 
obecność zgłosił [PS], 
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(do spotkania online dołączył członek Rady – PSt) 

- wnioski do Rady ws. udzielania zamówień publicznych na prace projektowe poza procedurami 
konkursowymi: 

- pismo SARP o/Częstochowa z prośbą o interwencję do Prezesa UZP w sprawie wszczęcia 
kontroli doraźnej postępowania o udzielenie zamówienia na „Opracowanie dokumentacji 
projektowo kosztorysowej dla przebudowy i remontu budynku Teatru im. A. Mickiewicza 
w Częstochowie przy ul. Jana Kilińskiego 15” – w zakresie zgodności z przepisami ustawy 
Prawo Zamówień Publicznych, 

- kol. Hubert Wąsek (SARP o/Częstochowa) przedstawił historię i wyniki dotychczasowych 
działań Miasta Częstochowa, dokonując analizy opublikowanych materiałów dotyczących 
zamówienia - zwrócił uwagę na ryzyko niedoszacowania kosztu dokumentacji projektowej 
z powodu braku wystarczających danych przekazanych przez Zamawiającego w ogłoszeniu, 
oraz widoczne dążenie do ominięcia trybu konkursu, 

- zgłoszenia uczestników przewidziano do 11.10.2024 r., 
- po dyskusji przyjęto, że w trybie pilnym zostanie przesłane pismo do UZP oraz mailing do 

członków okręgu z ostrzeżeniem przed udziałem w ww. postępowaniu, informacja przekazana 
będzie również do pozostałych OIA oraz lokalnych oddziałów SARP, celem szerszego 
rozpropagowania; 

- [MPi] zaproponowała, by informację przesłać do Marszałka Województwa Śląskiego; 
- [PS] w nawiązaniu do inwestycji dot. zagospodarowania Placu Biegańskiego w Częstochowie 

(poruszanego m.in. na WKUA) zawnioskował, by SARP o/Częstochowa przygotował szersze 
materiały informacyjne, które umożliwią właściwą ocenę sytuacji i podjęcie dalszych działań 
przez izbę. 

5. [PS] Propozycja kolejnego spotkania Rady 06.11.2024 r. - przyjęto bez uwag. 
- spotkanie osób zaangażowanych w organizację październikowej konferencji odbędzie się 

21.10.2024 r. (godz. 12). 

6. [WP, MPi] Konferencja „Prawo budowlane i Warunki Techniczne. Teoria i Praktyka cz. II” 
19.09.2024 r.: 
- [MPi] sprawozdanie z poruszanej tematyki - strony postępowania, odległość od granicy lasu, 

określanie obszaru oddziaływania obiektu, wykonywanie obowiązków przez organy aab 
(weryfikacja uprawnień, w szczególności uprawnień ograniczonych inżynierów budownictwa - 
w świetle kompetencji określonych w ustawie Prawo budowlane), dane z rejestru RWDZ, 
problematyka podpisywania projektów niewykonanych osobiście,  

- [WP] w świetle przedstawionych prezentacji zwrócono uwagę na błędną ocenę kompetencji 
projektanta w wydawanych przez część organów aab pozwoleniach, 

- [AW] materiały z wnioskami po konferencji powinny być rozesłane do GINB, Ministra Rozwoju 
i Technologii, organów aab, Izby Inżynierów Budownictwa, a prezentacje udostępnione na 
stronie www okręgu jako materiał szkoleniowy, 

(dyskusja nad sposobem przekazania materiałów po konferencji – wstępnie przyjęto, że 
korespondencja prowadzona będzie wg list zaproszonych uczestników, z podziałem na gości Wydziału 
Inwestycji ŚUW i SLOIA RP, niemniej przyjęto, że działania dostosowane zostaną do preferencji 
współorganizatora) 

- [MPi] zaproponowała, aby dla przekazania prezentacji SLOIA RP do organów aa-b zostało 
sporządzone pismo przekazujące z wyjaśnieniami danych i informacji w niej zawartych. 
Projekt pisma przygotuje MPi.  

7. [PS] Przygotowania do konferencji z Wydziałem Infrastruktury ŚUW w Katowicach oraz Akademią 
Śląską – zaplanowanej na 24.10.2024 r. (końcowy etap prac omawiano na Prezydium).  

8. [PS, AW] Monitoring pozwoleń na budowę: 
- [AW] przedstawiła szczegółową analizę danych zawartych w rejestrach GUNB, w ramach 

której wytypowano nazwiska osób, wobec których wg oceny materiałów pozyskanych z RWDZ 
oraz informacji dostępnych w przestrzeni medialnej winny być podjęte działania wyjaśniające 
przed ORzOZ. Zgodnie z zapisami ustawy samorządowej Rada okręgowa posiada prawo do 
złożenia odpowiedniego wniosku do organu dyscyplinarnego OIA. 
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(na spotkanie przybył członek Rady – MM) 

- w odniesieniu do dwóch członków okręgu przeprowadzono wstępne głosowanie nad 
skierowaniem do Rzecznika wniosku o wszczęcie postępowania wyjaśniającego w sprawie 
nierzetelnego wykonywania zawodu - po opracowaniu przez obsługę prawną projektu treści 
imienne uchwały przegłosowane będą w formie elektronicznej: 

w sprawie członka  – przyjęto jednogłośnie 
w sprawie członka  – przyjęto jednogłośnie 

(wnioski do ORzOZ ws kolejnych osób, których nazwiska - jako projektanta - występują w RWDZ 
w znaczącej liczbie w skali roku oraz występuje prawdopodobieństwo nierzetelnego wykonywania 
samodzielnych funkcji technicznych dla projektów budowlanych przez te osoby, będą na bieżąco 
przygotowywane do dalszego procedowania przez radę okręgową) 

- analiza korespondencji KRIA i OIA dotyczącej stanowisk w przedmiocie podpisywania cudzych 
projektów: 

- [MPi] omówiła pismo z 13.09.2024 r. Lubelskiej OIA RP, polemizujące ze stanowiskiem 
Prezesa KRIA z dnia 13.08.2024 r. w sprawie dopuszczalności pozyskiwania i przetwarzania 
danych oraz możliwości korzystania z aplikacji wspomagających tworzenie analiz 
statystycznych, 

- poinformowała, że pomimo ostrego tonu krytyki, treść ww. pisma LBOIA RP (jednego 
z okręgów najaktywniejszych w działaniach na rzecz monitoringu pozwoleń na budowę, 
odnoszącego sukcesy na polu walki ze zjawiskiem tzw. „podpisywactwa”) nie została poddana 
szerszemu omówieniu i dyskusji na ostatnim posiedzeniu KRIA, 

- złożyła wniosek, by w geście solidarności i poparcia dla stanowiska LBOIA RP Rada SLOIA RP 
wystąpiła do KRIA o natychmiastowe wdrożenie programu monitoringu wydawanych 
pozwoleń, a do pozostałych okręgów prowadzących prace w tym zakresie (m.in. LBOIA RP, 
PKOIA RP) skierowała pisma z deklaracją podjęcia działań dyscyplinarnych wobec architektów 
uprawiających proceder „użyczania podpisu”, oraz propozycją wspólnego działania, 

- przyjęto, że opracowany materiał z konferencji z prezentacją problemu „podpisywaczy” 
przekazany zostanie do OIA, wraz z pismem przewodnim o możliwości jego wykorzystania 
w spotkaniach z organami aab 

(dyskusja dot. kompetencji w zakresie podpisu projektu - zgodnie z treścią rozporządzenia w sprawie 
szczegółowego zakresu i formy projektu budowlanego na stronie tytułowej projektu zamieszcza się 
podpis osoby posiadającej uprawnienia budowlane do projektowania w odpowiedniej specjalności 
opracowującej daną część projektu budowlanego, zatem projekt dotyczący zagadnień 
architektonicznych, tj. PZT i PAB w przypadku obiektu kubaturowego może podpisać projektant 
posiadający uprawnienia budowlane w specjalności architektonicznej, a nie konstruktor, czy 
projektant innej branży dobierający sobie projektanta architektury do zespołu) 

- [AW] w ramach z prowadzonego monitoringu pozwoleń na budowę poinformowała 
o zidentyfikowanym przypadku członka Wielkopolskiej OIA RP, którego działalność w została 
ostatnio m.in. naświetlona w mediach, jako nieprojektującego a posiadającego największą 
liczbę pozwoleń na budowę, w których jego nazwisko wskazane jest w RWDZ jako projektant, 
a który obecnie firmuje projekt na terenie  województwa śląskiego, 

 po dyskusji przyjęto, że do WPOIA RP skierowane zostanie zawiadomienie o ww. przypadku 
z wnioskiem o zajęcie stanowiska i podjęcie działań; 

- zwróciła uwagę, że wzrost zainteresowania tematyką podpisywania projektów stanowić może 
nośnik informacji promujących Bazę Śląskich Architektów, która powinna być też płaszczyzną 
szerzenia wiedzy w zakresie wymaganych kompetencji osób sporządzających projekty 
architektoniczno-budowlane, 

(dyskusja – przyjęto ponowny mailing do członków z apelem o zainteresowanie i uzupełnienie wpisów 
w bazie, by zapewnić potencjał ilościowy prezentowanych danych, co uzasadni ewentualne działania 
reklamowe m.in. w organach aab) 

9. Usuwaniu skutków powodzi w województwie śląskim, bieżące informacje dotyczące potrzeb 
członków SLOIA RP: 
- [TE] po akcji informacyjnej do OKS SLOIA RP wpłynął jeden wniosek o przyznanie zapomogi 

losowej w związku ze stratami poniesionymi w wyniku klęski powodzi, 
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- [DF] na chwilę obecną brak zainteresowania ofertą kontaktu z rzeczoznawcami, którzy 
zadeklarowali chęć współpracy w zakresie oceny technicznej obiektów po zalaniach, nie 
zgłoszono również chęci wykorzystaniem Domu Pracy Twórczej Architektów SARP w Ustroniu, 

- [PS] poinformował, że w związku z deklaracją Prezesa KRIA o planowanej akcji pomocowej dla 
poszkodowanych architektów w poszkodowanych okręgach, zapowiedziana na posiedzeniu 
KRIA we wrześniu br., zarówno do SLOIA RP jak i bezpośrednio do przewodniczącego rady 
okręgowej na chwilę obecną nie wpłynęły propozycje programu pomocowego 
organizowanego na poziomie krajowym, 

- [MPi] w odpowiedzi na propozycję wspólnych działań jakie SLOIA skierowała do izby 
inżynierów na terenie województwa śląskiego, Śląska OIIB poinformowała, że z uwagi na 
przyjęte w izbie inżynierów procedury współpraca samorządów zawodowych winna być 
skoordynowana na poziomie krajowym,  
natomiast ze strony Wojewódzkiego Inspektoratu Nadzoru Budowlanego w Katowicach   
padła propozycja o chęci współpracy  z architektami, za pośrednictwem lokalnych komisji 
powołanych w poszkodowanych gminach; 

 złożyła wniosek o przesłanie informacji do Burmistrza Miasta Czechowice – Dziedzice 
z deklaracją  pomocy i współdziałania, jeśli zgłoszona zostanie potrzeba skorzystania  
z pomocy architektów – przyjęto o skierowaniu pisma z propozycją współpracy merytorycznej 
w zakresie szacowania strat i uszkodzeń obiektów, bądź w dalszej perspektywie pomocy przy 
konstruowaniu zapisów planów ogólnych.  

10. Pozostałe sprawy: 
- [HP] wpłynął wniosek o możliwość wynajęcia sali szkoleniowej w siedzibie okręgu na 

spotkanie rzeczoznawców do spraw higieniczno-sanitarnych – zaproponowano złożenie 
oferty w cenie 500,-zł (za 4-godzinne spotkanie) – do dalszych negocjacji, 

- [PS] materiał podsumowujący obie konferencje do Z:A przygotuje [HP] zgodnie z deklaracją 
na spotkaniu prezydium, 

- [MP] relacja ze spotkania KKK (omówienie przypadku naruszenia warunków postępowania 
administracyjnego przez publikację wizerunku osób uczestniczących w egzaminie). 

 
Na tym zakończono posiedzenie Rady. 
Całość posiedzenia była nagrywana i została zarchiwizowana na CD-ROM. 
Lista obecności w załączeniu. 

 

 

Sekretarz Rady SLOIA RP 
Anita Langer, Architekt IARP 

Przewodniczący Rady SLOIA RP 
Piotr Średniawa, Architekt IARP 


